

CRITICAL YOUTH WORK?

SAVE THE DATE

**Rethinking and re-imagining conceptual approaches,
(un)learning democracy and human rights under
rapidly changing conditions**

**A networking conference for YOU(th) workers, EDC/HRE trainers,
educators, facilitators, youth researchers, and activists**

23.08.-28.08.2026

Weimar

CRITICAL YOUTH WORK?

In May 2024, the international (Non)Conference **“Critical Youth Work? Rethinking and re-imagining conceptual approaches, (un)learning democracy and human rights in times of shrinking and contested civic spaces”** took place at the European Youth Education and Meeting Centre Weimar (EJBW). Organised by the Arbeitskreis deutscher Bildungsstätten (AdB) and EJBW, it brought together over 90 youth workers, educators, researchers and activists from around the world.

The conference aimed to critically examine and further develop the foundations, concepts and methods of youth work, democracy education and human rights education — especially in a global context where civic spaces are shrinking, illiberal attitudes are growing, and democratic rights are increasingly under pressure. Structured as a participatory (Non)Conference, the event offered a flexible, co-created learning environment. Participants shaped their own learning paths through diverse workshops, artistic and experimental formats, story circles, spaces for political reflection, and shared knowledge-production. Topics ranged from youth work in wartime, to democratic backsliding, to embodied and artistic practices. The event emphasised horizontal exchange, reflection, and collective (un)learning, while also creating a foundation for ongoing international cooperation. The networks formed during the conference are intended to support the participants’ work beyond the gathering itself.

//

Im Mai 2024 fand in der Europäischen Jugendbildungs- und Jugendbegegnungsstätte Weimar (EJBW) die internationale (Un)Konferenz **„Critical Youth Work? Rethinking and re-imagining conceptual approaches, (un)learning democracy and human rights in times of shrinking and contested civic spaces“** statt (12.–17. Mai 2024). Organisiert vom Arbeitskreis deutscher Bildungsstätten (AdB) und der EJBW brachte sie über 90 Fachkräfte der Jugendarbeit, politische Bildner*innen, Forscher*innen und Aktivist*innen aus vielen Teilen der Welt zusammen.

Ziel war es, die Grundlagen, Konzepte und Methoden der Demokratie- und Menschenrechtsbildung kritisch zu überprüfen und weiterzuentwickeln – vor dem Hintergrund schrumpfender zivilgesellschaftlicher Räume, zunehmender illiberaler Einstellungen und wachsender Einschränkungen demokratischer Rechte. Das Format als partizipative (Non-)Konferenz setzte auf ein „multiperspektivisches Mash-Up“: Die Teilnehmenden gestalteten ihren eigenen Lernweg durch Workshops, Experimente, künstlerische Formate und Diskussionsräume – von Story-Circle-Arbeit und „Youth Work in Wartime“ über die „Krise der liberalen Demokratie“ bis hin zu Tanz- und Bewegungsworkshops. Im Mittelpunkt standen Reflexion, Austausch auf Augenhöhe und das gemeinsame „Un-/Neulernen“ von Demokratie und Menschenrechten. Die entstandenen internationalen Netzwerke sollen die Arbeit der Beteiligten auch nach der Konferenz weiter tragen.

SAVE THE DATE!

When: 23rd – 28th of August 2026

Where: Weimar, Germany

Building on the international (non)conference **“Critical Youth Work?”** held in May 2024 in Weimar – which brought together over 90 youth workers, educators, researchers and activists to rethink democracy and human rights education in times of shrinking civic spaces– this follow-up gathering will again invite practitioners and thinkers from around the world for horizontal exchange and experimentation in a cosy summer university setting.

The 2026 follow-up will:

- reconnect participants and partners from the first conference and open space for new actors in critical youth work,
- deepen conceptual debates on democracy, human rights and civic education under pressure,
- share and co-create practices that address exclusion, authoritarian tendencies and global crises in/through youth work,

- continue the experimental, non-hierarchical (non-)conference format with self-chosen learning paths, labs and artistic/political interventions.

Please mark **23rd – 28th of August 2026** in your calendar. Further information on concept, programme and registration for participation will follow.

*Are you **interested to support us in planning & implementation (team) and/or to contribute** content wise (through thought-provoking impulses in any form as sessions, workshops, discussions, reflections on practice, inputs, films, exhibitions, performances etc. from theory and practice, which will help to stimulate and shape the event)? What would you keep what would you change, and what issues should be on the agenda? Do you have any other person in mind that should contribute to the event?*

Please fill in the following short survey until 1st of February 2026: <https://forms.gle/oxNxvkAN4ZreGDvJA>

Note down: We will organise a prep-meeting for those taking an organisational role from 26th – 29th of May 2026 at our colleagues Kurt Löwenstein Educational Centre (near Berlin).

//

Wann: 23.-28. August 2026

Wo: Weimar, Deutschland

Anknüpfend an die internationale (Non-)Konferenz „**Critical Youth Work?**“, die im Mai 2024 in Weimar über 90 Jugendarbeiterinnen, politische Bildner*innen, Forscher*innen und Aktivist*innen zusammenbrachte, um Demokratie- und Menschenrechtsbildung neu zu denken, lädt das Follow-up 2026 erneut Akteur*innen aus aller Welt ein. Wir stellen uns den Rahmen einer entspannten „Sommeruniversität“ mit genügend Freiraum für „sharing“ und „thinking“ vor.

Die Ausgabe 2026 soll:

- ehemalige Teilnehmende und Partnerorganisationen wieder zusammenbringen und für neue Akteur*innen in der kritischen Jugendarbeit öffnen,
- konzeptionelle Debatten zu Demokratie, Menschenrechten und politischer Bildung unter Druck vertiefen,
- Praxisansätze teilen und gemeinsam weiterentwickeln, die Ausschluss, autoritäre Tendenzen und globale Krisen in und mit Jugendarbeit bearbeiten,
- das experimentelle, partizipative (Non-)Konferenzformat mit selbstgewählten Lernwegen, Labs und künstlerisch-politischen Interventionen fortsetzen.

Bitte den Zeitraum **23.-28. August 2026** im Kalender vormerken. Weitere Informationen zu Konzept, Programm und Anmeldung zur Teilnahme folgen.

*Haben Sie Interesse, uns bei der **Planung und Umsetzung (im Team) und/oder inhaltlich zu unterstützen** (durch inspirierende Impulse in Form von Sessions, Workshops, Diskussionen, Praxisreflexionen, Inputs, Filmen, Ausstellungen, Performances usw. aus Theorie und Praxis, die dazu beitragen, die Veranstaltung anzuregen und mitzugestalten)? Was sollen wir behalten was sollen wir ändern? Welche Fragen und Themen sollten behandelt werden? Wer sollte unbedingt mit dabei sein?*

Bitte füllen Sie die folgende kurze Umfrage bis zum 01.02.2026 aus: <https://forms.gle/oxNxvkAN4ZreGDvJA>

Bitte beachten: ein Vorbereitungstreffen wird vom 26.-29 Mai 2026 in der Bildungsstätte Kurt Löwenstein (bei Berlin) stattfinden.

PARTNERS

The members of the Commission "European and International Educational Work" in the "Arbeitskreis deutscher Bildungsstätten" (AdB) and their international and European partners (<https://www.adb.de/kommission-europaeische-und-internationale-bildungsarbeit>)



SUPPORT



**Co-funded by
the European Union**

Funded by:



Federal Ministry
for Education, Family Affairs, Senior Citizens,
Women and Youth

As part of the:



CRITICAL YOUTH WORK?

SAVE THE DATE

23.-28. August 2026 (Weimar, Germany)

Stiftung »Europäische Jugendbildungs- und Jugendbegegnungsstätte Weimar« (EJBW)
Jenaer Straße 2/4
D-99425 Weimar (Germany)
Fon +49 (0) 3643 827-0

Legal notice:

Text: Georg Pirker, Markus Rebitschek
Layout: Markus Rebitschek
Cover: Seleneos (photocase.de)

Weimar & Berlin, Dezember 2025